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ACTA DE LA SESSIÓ NÚM. 18/2008 ORDINÀRIA DEL PLE DE 
L’AJUNTAMENT DE 1 DE DESEMBRE DE 2008  
  
 
Identificació de la sessió: 
Núm. 18/2008 
Sessió: ordinària 
Data: 1 de desembre de 2008  
Horari: 21.00 a 24.00 hores 
Lloc: Sala de sessions de l’Ajuntament de Manacor 
 
Assistents 
 
President 
Antoni Pastor Cabrer 
 
Regidors 
Pel grup municipal del PP 

1. Mesquida Ferrando, Antoni  
2. Febrer Gelabert, Isabel  
3. Vecina Castillo, Andrés 
4. Rosselló Cerdà, Pedro  
5. Sureda Fons, Antonio  
6. Bosch Lliteras, Llorenç  
7. Riera Mascaró, Catalina 
8. Bover Sansó, Maria  
9. Nicolau Girart, Rafel 

Pel grup municipal ALM-UM 
1. Julve Caldentey, Catalina 
2. García Boza, Salustiano  
3. Mateu Capllonch, Francisco 

Pel grup municipal AIPC 
1. Gomila Capó, Joan  
2. Amer Artigues, Bernat  

Pel grup municipal PSM-Esquerra-Verds 
1. Gayà Riera, Sebastià 
2. Llodrà Gayà, Joan  
3. Pasqual García, Andreu  

Pel Grup Municipal Socialista 
1. Castellano Gallardo, José Miquel  
2. Morey Fernández, Francisca Maria 
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Secretari general 
Antoni Benlloch Ramada 
 
 
Absències 
R. Júlia Roman Quetglas (excusa) 
 
  
Incidències: 
Durant el debat de la segona moció d’urgència relativa a la proposta de la batlia sobre 
Pla d’Obres i Serveis, s’absenta la Sra. Catalina Julve Caldentey; reincorporant-se a la 
sessió durant el debat de la moció d’urgència número 3. 
 
 
Ordre del dia, desenvolupament de la reunió i acords: 
 
 
1. Aprovació acta número 17/2008 ordinària. 
2. Donant compte de les resolucions dictades en el mes d’octubre de 2008. 
 
Dictàmens de la Comissió Informativa de Serveis Públics 
3. Reconeixement extrajudicial de crèdits. 
4. Assumpció com a propi de la continuïtat de la prestació del servei públic de transport 
urbà de viatgers en autobús i aprovació inicial del Reglament per a la prestació d’aquest 
servei. 
5. Aprovació del Pla de Mobilitat urbana sostenible de la ciutat de Manacor (PMUS) 
integrat en el projecte 140 del Pla d’Acció de l’Agenda Local 21. 
6. Aprovació de l’adhesió de l’Ajuntament de Manacor als compromisos d’Aalborg 
(A+10). 
7. Aprovació de revisió de preus de la concessió de la gestió dels serveis públics 
municipals de recollida i transport de residus a les plantes de tractament corresponent, 
gestió dels parcs verds, neteja viària del municipi de Manacor a efectes a 1de gener de 
2008. 
8. Modificació del contracte administratiu de neteja dels edificis municipals. 
9. Tria i eliminació de documentació administrativa. 
 
Diversos 
10. Del grup municipal AIPC sobre ratificació acord de la Junta Municipal de Districte en 
relació a l’horari del Centre de Salut de Porto Cristo. 
11. Dels grups municipals PP i AIPC relativa la utilització del centre sociocultural que es 
construirà al C. Lepant de Manacor. 
12. Dels grups PP-AIPC relativa a la petició d’obertura de 24 hores del PAC de Manacor. 
 
Mocions d’urgència: 
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Primera.  Proposta urgent de la batlia sobre adopció de mesures urgents en matèria de 
finançament de l’Ajuntament de Manacor 
Segona: Proposta de la batlia sobre el Pla d’Obres i Serveis. 
Tercera: Moció d’urgència dels grups municipals PP i AIPC sobre construcció recinte 
firal  
Quarta. Moció d’urgència dels grup ALM-UM  sobre mesures per fer front a la crisi 
econòmica a Manacor i els seus nuclis de costa. 
 
13. Precs, preguntes i interpel·lacions. 
 
 
El president obri la sessió. 
 
 
Oberta la sessió la Sra. Riera Mascaró llegeix la següent declaració institucional contra 
la violència de gènere: 
 
 
“DECLARACIÓ INSTITUCIONAL CONTRA LA VIOLÈNCIA DE GÈ NERE 

 
Dia 25 de novembre de 1960, a la República Dominicana, les germanes Mirabal, 
opositores al règim tirànic de Leónides Trujillo, varen aparèixer assassinades, amb els 
cossos destrossats per la tortura. 
 
L’any 1999, l’Assemblea General de les Nacions Unides, en homenatge a aquells fets, 
declarà dia 25 de novembre Dia Internacional per a l’Eliminació de la Violència contra 
les Dones. 
 
La violència de gènere és, sense dubte, la forma més brutal de discriminació. 
L’expressió més inhumana de la desigualtat. 
 
En paraules de Kofi Annan, la violència de gènere és, possiblement, la més vergonyosa 
violació dels Drets Humans.  Mentre aquesta continuï, no podem afirmar que estem 
aconseguint progressos reals de cap a la igualtat, el desenvolupament i la pau. 
 
Aquesta realitat, que s’expressa de moltes maneres i a molts d’àmbits, colpeja durament 
arreu del món.  Amagada darrera tradicions culturals, o darrera conflictes socials o 
darrera l’afany de lucre sense escrúpols, la violència de gènere adopta múltiples cares. 
 
L’Estat espanyol i les Illes Balears no són una excepció.  Les xifres parlen totes soles. 
 
Avui, l’Ajuntament de Manacor vol declarar el seu compromís institucional, i el 
compromís de tots els seus membres, en la lluita contra la violència de gènere i en 
contra de tota discriminació. 
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Un compromís que implica el suport decidit a les víctimes. 
 
Un compromís que implica també, treballar per fer de la Declaració dels Drets Humans 
no tan sols uns principis, una inspiració, sinó una realitat arreu del món. 
 
Un compromís, en definitiva, amb les mesures que permetin que tots els ciutadans i les 
ciutadanes, independentment de l’ètnia, l’origen, les creences religioses i polítiques i del 
seu lloc de residència, puguem ser realment iguals en drets i en deures. 
 
Animam a totes les institucions, organitzacions socials, entitats i col.lectius, a tots els 
ciutadans i ciutadanes a que mantinguin la seva lluita contra la violència de gènere per, 
entre tots, aconseguir la seva total desaparició”. 
 
 
Seguidament es procedeix a tractar els punts de l’ordre del dia. 
 
 
1. Aprovació acta número 17/2008 ordinària. 
 
El secretari dóna compte de l’acta de la sessió ordinària número 17/20008. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per unanimitat: 
 
Aprovar l’acta número 17/2008 ordinària celebrada per aquest mateix òrgan el passat dia 3 
de novembre de 2008. 
 
 
2. Donant compte de les resolucions dictades en el mes d’octubre de 2008. 
 
El secretari dona compte del llibre de les resolucions dictades en el mes d’octubre de 2008. 
 
El Sr. Castellano Gallardo en primer lloc dóna l’enhorabona a la família del Partit 
Popular de Manacor pel resultat obtingut en les eleccions a president d’aquest partit a 
Mallorca.   Seguidament apunta la incorrecció de referir-se encara en una resolució a 
l’Institut de Serveis Socials i Esportius quan en realitat es denomina Institut Mallorquí 
d’Afers Socials, i a continuació formula preguntes i demana explicacions sobre:  
l’aprovació del Pla de Seguretat i Salut de rehabilitació i pavimentació del camí rural de 
connexió a ses Pedreres, son Moix i son Fangos;    sobre un avanç de caixa fixa de 
Serveis Socials;    per què només s’ha convidat a una empresa determinada per a la 
contractació del bus urbà;   respecte al contracte de lloguer d’un solar per a aparcaments 
a Porto Cristo;    quan a la designació d’un lletrat i procurador per a la defensa de 
l’Ajuntament distint  al lletrat de l’Ajuntament;   sobre el compliment d’una sentència 
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que condemna a l’Ajuntament a una responsabilitat patrimonial;  i, finalment, pel que fa 
a un decret que dóna un ajut social a una persona i després se li denega. 
 
El Sr. Amer Artigues contesta, pel que fa a l’aprovació del Pla de Seguretat en el camí 
rural de connexió de ses Pedreres, son Moix i son Fangos, és com a conseqüència que 
l’execució d’aquest projecte ha tingut un retràs perquè el Consell de Mallorca considerà 
que les indemnitzacions de les expropiacions havien de ser superior; una vegada aprovat 
el procediment de taxació conjunta de l’expropiació es reiniciaran les obres. 
 
La Sra. Riera Mascaró explica que els avanç de caixa fixa estan motivats per ajuts 
econòmics puntuals, i pel que fa a la segona qüestió plantejada, es tracta d’un usuari que 
se li va concedir una ajuda i l’altra se li va denegar. 
 
El Sr. Nicolau Girart, quan a la pregunta sobre el bus urbà, assenyala que s’ha fet un 
contracte menor de la gestió del servei de bus urbà fins que es tregui a licitació pública 
la nova contractació. 
 
El Sr. Gomila Capó, pel que fa a la pregunta sobre el lloguer d’un solar per a dipòsit de 
vehicles, contesta que es dipositen els cotxes abandonats perquè la nau de l’Ajuntament 
de Manacor està totalment saturada, i que només es paguen 250,00 euros/mensuals de 
lloguer. 
 
El Sr. Bosch Lliteras contesta que en els recursos contra l’Ajuntament sempre es 
nomena el lletrat municipal excepte en alguna qüestió penal, i, respecte a la sentència de 
responsabilitat civil, una vegada fixada aquesta per la jurisdicció contenciosa, es dona 
part a la companyia d’assegurances. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda quedar assabentat dels decrets dictats per la batlia 
presidència en el mes d’octubre de 2008, inscrits amb els números 2393/2008 al 
2797/2008, ambdós inclosos. 
 
 
3.  Serveis Públics: reconeixement extrajudicial de crèdits 
 
El secretari dona compte del dictamen de la Comissió Informativa de Serveis Públics sobre 
reconeixement  extrajudicial de crèdits. 
 
El Sr. Nicolau Girart comenta que el contracte del bus urbà finalitzà el 1 de març de 
2008 i que fins a l’aprovació del contracte menor s’ha prestat el servei, per la qual cosa 
s’ha de procedir al reconeixement extrajudicial del cost d’aquest servei. 
 
La Sra. Morey Fernández, a l’igual que el Sr. Gayà i la Sra. Julve, anuncien que 
s’abstindran. 
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El Ple de l’Ajuntament acorda per dotze vots a favor (PP i AIPC) i vuit abstencions 
(ALM-UM, Grup Municipal Socialista i PSM-Esquerra-Verds): 
 
Reconèixer extrajudicialment els crèdits, per quan no s’ha tramitat el corresponent 
expedient de contractació, i, conseqüentment, aprovar les factures presentades per la 
mercantil Pedro Pou Fiol SA  corresponent als mesos juny, juliol, agost,  setembre i 
primera quinzena d’octubre de 2008 relatives a la prestació del servei de transport 
col·lectiu urbà de viatgers a la ciutat de Manacor, pels imports que seguidament 
s’indiquen (relació O número 200800000447 de data 25.11.2008 tipus 10-ADO): 
 

Factura  Data factura Import total  (IVA inclòs) 
Núm. 398/08 31/07/2008 4.173,51 euros  
Núm. 431/08 31/08/2008 4.173,51 euros  
Núm. 361/08 30/06/2008 4.173,51 euros  
Núm. 487/08 30/09/2008 4.173,51 euros  
Núm. 521/08 21/10/2008 2.086,76 euros 
 Total 18.780,80 euros 

 
 
4. Serveis Públics: assumpció com a propi de la continuïtat de la prestació del servei 
públic de transport urbà de viatgers en autobús i aprovació inicial del Reglament per 
a la prestació d’aquest servei 
 
El secretari dona compte del dictamen de la Comissió Informativa de Serveis Públics sobre 
assumpció com a propi de la continuïtat de la prestació del servei públic de transport urbà 
de viatgers en autobús i aprovació inicial del Reglament per a la prestació d’aquest servei. 
 
El Sr. Nicolau Girart indica que l’Ajuntament té la potestat per organitzar, crear o 
suprimir el servei de bus urbà, i ara correspon aprovar el reglament i exposar-lo trenta 
dies i donar audiència a les associacions afectades. 
 
El Sr. Pasqual García no dubta de la bona qualitat del reglament, però li manca 
informació al respecte, per la qual cosa s’abstindrà. 
 
La Sra. Morey Fernández també subratlla que s’abstindrà pels mateixos motius que el 
Sr. Pasqual García. 
 
El Sr. Mateu Capllonch dóna el suport al document tècnic que servirà per regular el 
transport del bus urbà. 
 
El Sr. Nicolau Girart, a la vista que no hi ha un consens total sobre el reglament i perquè 
els regidors el puguin estudiar amb més deteniment, proposa que es deixi damunt la 
taula i que s’aprovi en el proper plenari. 
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El Ple de l’Ajuntament acorda per unanimitat: 
 
Deixar damunt la taula el dictamen de la Comissió Informativa de Serveis Públics sobre 
assumpció com a propi de la continuïtat de la prestació del servei públic de transport urbà 
de viatgers en autobús i aprovació inicial del Reglament per a la prestació d’aquest servei. 
 
 
5. Serveis Públics: aprovació del Pla de Mobilitat urbana sostenible de la ciutat de 
Manacor (PMUS) integrat en el projecte 140 del Pla d’Acció de l’Agenda Local 21 
 
El secretari dona compte del dictamen de la Comissió Informativa de Serveis Públics sobre 
aprovació del Pla de Mobilitat urbana sostenible de la ciutat de Manacor (PMUS) integrat 
en el projecte 140 del Pla d’Acció de l’Agenda Local 21. 
 
El Sr. Rosselló Cerdà destaca que es tracta d’un document tècnic però que no preveu 
l’obertura de la ronda de Felanitx, per la qual cosa s’ha requerit a l’empresa que 
s’introdueixi a l’estudi aquesta ronda, i proposa que quedi damunt la taula. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per unanimitat: 
 
Deixar damunt la taula l’aprovació del Pla de mobilitat urbana sostenible de la ciutat de 
Manacor (PMUS), integrat en el projecte 140 del Pla d’Acció de l’Agenda Local 21. 
 
 
6. Serveis Públics: aprovació de l’adhesió de l’Ajuntament de Manacor als 
compromisos d’Aalborg (A+10) 
 
El secretari dona compte del dictamen de la Comissió Informativa de  Serveis Públics 
sobre aprovació de l’adhesió de l’Ajuntament de Manacor als compromisos d’Aalborg 
(A+10). 
 
El Sr. Rosselló Cerdà assenyala que és una qüestió de coherència adherir-se als 
compromisos d’Aalborg (A+10). 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per unanimitat: 
 
1r. Aprovar l’adhesió de l’Ajuntament de Manacor als Compromisos d’Aalborg (A+10) 
i tenir-los en compte en l’elaboració, funcionament i actualitzacions de l’Agenda Local 
21, així com en totes les actuacions que l’Ajuntament dugui a terme. Els Compromisos 
d’Aalborg (A+10) són els següents: 
 

1. Formes de Govern 
2. Gestió municipal cap a la sostenibilitat 
3. Bens naturals comuns 
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4. Consum i formes de vida responsables 
5. Planificació i disseny urbanístic 
6. Millor mobilitat i reducció del trànsit 
7. Acció local per a la salut 
8. Economia local viva i sostenible 
9. Igualtat i justícia social 
10. De l’àmbit local a l’àmbit global 

 
2n. Traslladar aquest acord d’adhesió al Comitè Especialitzat Insular de l’Agenda Local 
21 (CEIAL21); comitè que depèn de la Comissió Balear de Medi Ambient de la 
Conselleria de Medi Ambient del Govern de les Illes Balears. 
 
 
7. Serveis Públics: aprovació de revisió de preus de la concessió de la gestió dels 
serveis públics municipals de recollida i transport de residus a les plantes de 
tractament corresponent, gestió dels parcs verds, neteja viària del municipi de 
Manacor a efectes a 1 de gener de 2008 
 
El secretari dona compte del dictamen de la Comissió Informativa de Serveis Públics sobre 
aprovació de revisió de preus de la concessió de la gestió dels serveis públics municipals 
de recollida i transport de residus a les plantes de tractament corresponent, gestió dels 
parcs verds, neteja viària del municipi de Manacor a efectes a 1 de gener de 2008. 
 
El Sr. Rosselló Cerdà explica que el dictamen consisteix en l’actualització dels preus 
aplicant la fórmula polinòmica prevista en el plec de condicions. 
 
El Sr. Gayà Riera demana si també es revisen els serveis que no presta la concessionària 
de la recollida de fems. 
 
El Sr. Rosselló Cerdà contesta que l’actualització és general per a tot el contracte, però 
que, per suposat, no es paguen a l’empresa els serveis que no presta. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per dotze vots a favor (PP i AIPC) i vuit abstencions 
(ALM-UM, Grup Municipal Socialista i PSM-Esquerra-Verds): 
 
Aprovar la sol·licitud de la concessionària UTE MANACOR (LUMSA Y FCC.SA)  de 
data 19 de juny de 2008 de revisió de preus de la concessió de la gestió dels serveis 
públics municipals de recollida i transport de residus a les plantes de tractament 
corresponents, gestió dels parcs verds, neteja viària  del municipi de Manacor amb 
efectes a 1 de gener de  2008, per a la posterior aprovació pel Ple de la Corporació, 
segons l’aplicació de la fórmula polinòmica establerta al plec de clàusules 
administratives que regula la concessió, sent el percentatge a aplicar a l’alça d’un 
4,74%, i al preu anual del contracte revisat amb efectes de l’1 de gener de 2008  d’un 
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import de 2.683.430,35 € IVA inclòs, el qual es desglossa amb els següents preus per 
serveis: 

- recollida i transport de residus en massa:                   1.069.419,93 € IVA inclòs                        
- neteja viària:                                                               1.258.761,19 € IVA inclòs 
- manteniment de parcs verds:                                         155.761,36 € IVA inclòs 
- recollida de FORM a grans generadors:                        109.127,97 € IVA inclòs 
- recollida de FORM a àrees pilot:                                     90.359,91 € IVA inclòs 

D’aquests serveis, durant l’any 2008 es prestaran, els següents: 
- recollida i transport de residus en massa                            
- neteja viària 
- manteniment de parcs verds 

 
 

8. Serveis Públics: modificació del contracte administratiu de neteja dels edificis 
municipals 
 
El secretari dona compte del dictamen de la Comissió Informativa de Serveis Públics sobre 
modificació del contracte administratiu de neteja dels edificis municipals. 
 
El Sr. Bosch Lliteras explica el contingut de la modificació. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per unanimitat: 
 
1r. Modificar el contracte administratiu de neteja dels edificis municipals subscrit amb 
la mercantil Net i Fresc, SL, consistent aquesta modificació en l’increment al centre 
escolar Simó Ballester d’una operària de neteja amb 1.575 hores anuals i amb 
l’increment al centre escolar Ses Comes també d’una operària amb 1.575 h anuals , 
Modificació que suposa un increment de 3.150 hores anuals, equivalents a 41.737,50 € 
IVA inclòs anuals, respecte al pla de treball aprovat pel ple de 1-11-07 que incloïa 
63.425,8 hores anuals, sent el cost  anual  de contracte amb la modificació de 
882.170,8488 €, Iva inclòs, que inclou un total de 66.575,8 hores anuals, tenen en 
compte però que pel que fa a l’increment de 1575 hores corresponents a l’increment de 
1 operaria de neteja al centre escolar Ses Comes , s’iniciarà aquest servei  el proper dia 
1 de febrer del 2009, en motiu de la jubilació de l’operaria de neteja, funcionaria de 
carrera de l’Ajuntament de Manacor. 
 
2n. Requerir al contractista  perquè de conformitat amb l’establert amb el plec de 
clàusules administratives  que regeix la contractació principal, procedeixi a l’ampliació 
de la garantia definitiva equivalent al 4% del preu d’adjudicació d’aquesta modificació, 
(1669,50€ ), previ a la formalització del contracte. 
 
3r. Traslladar aquesta resolució als interessats i al Serveis econòmics municipals pel seu 
coneixement i efectes escaients. 
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9. Serveis Públics: tria i eliminació de documentació administrativa 
 
El secretari dona compte del dictamen de la Comissió Informativa de Serveis Públics sobre 
tria i eliminació de documentació administrativa. 
 
El Sr. Bosch Lliteras diu que la proposta consisteix en eliminar tota aquella 
documentació que no serveix d’acord amb l’arxivera municipal. 
 
El Sr. Mateu Capllonch pregunta si la eliminació només afecta a dues fulles que varen 
mostrar a la comissió informativa. 
 
El secretari, a petició del batle, afirma que es tracta no només de dos folis sinó 
aproximadament uns 32 metres lineals de documents que ocupen l’Arxiu i que no fa 
falta conservar-los, i que la destrucció, ja que hi ha dades personals, es realitza per una 
empresa especialitzada. 
 
El Sr. Mateu Capllonch creu que l’assumpte no s’ha duit correctament ja que la 
informació que es va donar dins la comissió no és la mateixa que indica el secretari. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per desset vots a favor (PP, AIPC, Grup Municipal 
Socialista i PSM-Esquerra-Verds) i tres abstencions (ALM-UM): 
 
La tria i eliminació de la següent documentació: 

• Expedients de multes de circulació. 
• Receptes d’assistència mèdico - farmacèutica 

 

10. Proposta del grup municipal AIPC sobre ratificació acord de la Junta Municipal 
de Districte en relació a l’horari del Centre de Salut de Porto Cristo. 
 
Proposta del grup municipal AIPC sobre ratificació acord de la Junta Municipal de 
Districte en relació a l’horari del Centre de Salut de Porto Cristo, presentada en data 7 
d’octubre de 2008, amb el número 14717 del RGE: 
 

“ MOCIÓ URGENT. HORARI CENTRE SALUT DE PORTO CRISTO 
 
Fa aproximadament dos mesos es procedí a l’obertura al públic del nou centre de 
salut de Porto Cristo i, per tal d’atendre les necessitats de Porto Cristo es fa 
necessari que aquest centre romangui obert les 24 hores.. 
 
La Junta Municipal de Districte de Porto Cristo acordà en sessió de 16 de setembre 
de 2008 sol3licitar a la conselleria de Salut i Consum l’obertura del centre les 24 
hores del dia. 
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Proposa al Ple del ‘Ajuntament l’adopció del següent: 
 
ACORD 
 
Ratificar l’acord de la Junta Municipal de Districte de Porto Cristo de 16 de 
setembre de 2008 d’instar a la Conselleria de Salut i Consum que l’horari 
d’atenció al pacient del nou Centre de Salut de Porto Cristo sigui de 24 hores tot 
l’any;  així com sol·licitar una ambulància amb base a Porto Cristo, un PAC 
mòbil i personal d’admissió pels cap de setmana. 
 
Manacor, 6 d’octubre de 2008.  Joan Gomila Capó, Grup AIPC”. 

 
El Sr. Gomila Capó explica que l’acord que es presenta al Ple ja va ser aprovat per la 
Junta de Districte i es va remetre a la Conselleria de Sanitat, però ara considera que el 
Ple l’ha d’aprovar perquè tengui més força, i estima que el centre de salut de Porto 
Cristo hauria d’estar obert les 24 hores, la qual cosa beneficiaria als veïns de la zona 
costanera de Manacor i desembossaria l’Hospital de Manacor. 
 
La Sra. Morey Fernández no entén com un acord de la Junta de Districte es presenta 
com una proposta del grup municipal AIPC, i demana al secretari si això és possible. 
 
El secretari, a requeriment del batle, contesta que el més normal és que la proposta 
s’hagués presentat pel president de la Junta de Districte però que, no obstant això, 
també és factible que un regidor presenti a aprovació un acord de la Junta de Districte. 
 
El Sr. Llodrà Gayà no està d’acord en la forma que s’ha presentat aquesta proposta ja 
que això implica fer de menys a la Junta de Districte i que no serveix per res.  Apunta 
que Porto Cristo pot fer-se independent perquè reuneix els requisits prevists a la 
legislació local de les Illes Balears. 
 
El batle creu que l’assumpte perfectament es pot debatre en aquest foro i recorda que ja 
es va discutir també en el Parlament.   Afirma que la proposta és assenyada perquè 
beneficia a tots els veïnats de la zona costanera, i recrimina als grups de l‘oposició que 
quan es va debatre en el Parlament de Palma varen votar en contra i, en canvi, a Porto 
Cristo varen votar a favor, la qual cosa és totalment contradictòria. 
 
El Sr. Gomila Capó insisteix que si s’aprova per unanimitat en el Ple de l’Ajuntament 
donarà més força a la proposta. 
 
La Sra. Morey Fernández anuncia que no pot votar a favor perquè considera que és 
incorrecta que es presenti per un grup polític concret. 
 
La Sra. Julve Caldentey està d’acord amb la proposta. 
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El Ple de l’Ajuntament acorda per quinze vots a favor (PP, AIPC i ALM-UM) i cinc 
abstencions (PSM-Esquerra-Verds i Grup Municipal Socialista): 
 
Ratificar l’acord de la Junta Municipal de Districte de Porto Cristo de 16 de setembre de 
2008 d’instar a la Conselleria de Salut i Consum que l’horari d’atenció al pacient del 
nou Centre de Salut de Porto Cristo sigui de 24 hores tot l’any;  així com sol·licitar una 
ambulància amb base a Porto Cristo, un PAC mòbil i personal d’admissió pels cap de 
setmana. 
 
El Sr. Gayà Riera demana que consti que el seu grup municipal no ha votat ni a favor ni 
en contra ni abstenció. 
 
El batle li contesta que si no es vota es considera abstenció. 
 
El Sr. Castellano Gallardo demana que consti en acta que si el seu grup s’abstés és per 
la forma de presentació de la proposta. 
 
 
11. Proposta dels grups municipals PP i AIPC relativa la utilització del centre 
sociocultural que es construirà al C. Lepant de Manacor. 
 
Proposta dels grups municipals PP i AIPC relativa la utilització del centre sociocultural 
que es construirà al C. Lepant de Manacor, presentada en data 7 d’octubre de 2008, amb el 
número 14718 del RGE: 
 

“MOCIÓ D’URGÈNCIA QUE PRESENTEN ELS GRUPS MUNICIPALS PP – 
AIPC RELATIVA A LA UTILITZACIÓ DEL CENTRE SOCIOCULTURAL 
QUE ES CONSTRUIRÀ AL C. LEPANT DE MANACOR 
 
- El conveni de col·laboració entre l’Institut de Serveis Socials i Esportius de 
Mallorca i l’Ajuntament de Manacor que va ser aprovat pel Ple del Consell de 
Mallorca en data de 3 de juliol de 2006. 
- La necessitat urgent d’ampliar el col·legi Simó Ballester per donar cabuda a 
l’etapa de segon cicle d’educació infantil. 
- Que el director general de planificació de centres de la Conselleria d’Educació a 
la reunió mantinguda dia 1 d’octubre de 2008 amb el batle del ‘Ajuntament de 
Manacor va expressar el seu acord que el col·legi Simó Ballester pogués utilitzar 
espais polivalents del Centre sociocultural del c. Lepant i va admetre que així 
permetria ampliar aquest col·legi amb l ‘etapa de segon cicle d’educació infantil. 
 
Considerant que efectivament els espais polivalents del Centre Sociocultural com: 
sala de música, informàtica, biblioteca, psicomotricitat, etc. podrien ser utilitzats 
pels alumnes del col·legi Simó Ballester en horari lectiu és pel que presentam 
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aquesta moció d’urgència al Ple del ‘Ajuntament de Manacor amb el següent 
ACORD: 
 
- Instar a l’Institut Mallorquí d’Afers Socials a afegir una addenda al conveni signat 
amb l’Ajuntament de Manacor en el sentit de cedir al col·legi Simó Ballester i en 
horari lectiu, l’ús de la planta baixa de l’edifici del c. Lepant. 
 
Manacor, 6 d’octubre de 2008.  Els portaveus dels grups municipals PP – AIPC”. 

 
La Sra. Riera Mascaró diu que la proposta es va presentar en el mes d’octubre, però que 
ara s’han mantingut reunions entre l’IMAS i la Conselleria d’Educació per arribar a un 
acord, per la qual cosa retira la moció. 
 
 
12. Proposta dels grups PP-AIPC relativa a la petició d’obertura de 24 hores del PAC 
de Manacor. 
 
Proposta dels grups PP-AIPC relativa a la petició d’obertura de 24 hores del PAC de 
Manacor presentada en data 4 de novembre de 2008, amb el número 16123 del RGE: 
 

“MOCIÓ D’URGÈNCIA QUE PRESENTA ELS GRUPS MUNICIPALS PP-
AIPC RELATIVA A LA PETICIÓ D’OBERTURA DE 24 HORES DEL PAC DE 
MANACOR 
 
Atès que: 
 
- Des que es va obrir l’hospital de Manacor l’any 1997 el centre de salut d’aquest 
municipi ha deixat de ser punt d’atenció continuada (24 hores) per convertir-se en 
un centre de salut. 
 
- El fet de no comptar amb un PAC al municipi de Manacor provoca la saturació 
dels serveis d’urgències de l’hospital, amb totes les conseqüències que això 
implica, entre elles la minva de la qualitat en el serveis prestats al pacient i també 
als propis professionals. 
 
- La població del municipi de Manacor és prou nombrosa per comptar amb un 
servei de PAC. 
 
Per tot això, és pel que el Ple de l’Ajuntament de Manacor ACORDA: 
 
Instar al Govern de les Illes Balears que prengui les mesures adients pel tal que el 
centre de salut de Manacor estigui obert les 24 hores oferint un servei de PAC. 
 
Manacor, a 4 de novembre de 2008”. 
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El Sr. Mesquida Ferrando recorda que des de que es va obrir l’Hospital de Manacor 
l’any 1997 el centre de salut va deixar de ser un punt d’atenció continuada les 24 hores, 
i això ha provocat i provoca la saturació dels serveis d’urgències de l’Hospital de 
Manacor, i considera un fet inadmissible que Manacor no tengui un PAC les 24 hores a 
l’igual que l’Ajuntament de Palma. 
 
La Sra. Morey Fernández està d’acord amb la moció però li crida l’atenció la redacció 
de la moció al considerar a PP i AIPC com un grup municipal, quan en realitat sembla 
que haurien de ser dos. 
 
El Sr. Llodrà Gayà està d’acord que el PAC de Manacor i el de Porto Cristo donin 
serveis les 24 hores, però li estranya que es presenti ara la moció quan el problema 
arranca de 1997. 
 
La Sra. Julve Caldentey considera la moció oportunista i que l’equip de govern sembla 
més un grup d’oposició que de govern.  Fa esment que ja fa deu anys que l’Hospital està 
obert i li sorprèn que es demani ara.  Afirma que votarà a favor perquè els ciutadans de 
Manacor necessiten l’atenció les 24 hores. 
 
El batle contesta que en cap cas és oportunista la moció i que posa de relleu que l’equip 
de govern presentarà al Ple totes les mocions que consideri beneficioses per als 
ciutadans de Manacor. 
 
El Sr. Amer Artigues recorda que quan era regidor de Sanitat l’Ajuntament ja va 
demanar que el centre de salut de Manacor es convertís en un punt d’atenció continuada 
les 24 hores, i que realitzà nombroses gestions davant Insalut amb la col·laboració del 
Sr. Mesquida, que aleshores era el gerent de l’Hospital de Manacor.  Finalment destaca 
que sobre aquest assumpte mai s’ha intentat fer una política partidista. 
 
El Sr. Mesquida Ferrando apunta que els partits polítics no l’interessen sinó el que li 
importa són els ciutadans.  Finalment posa de relleu que és molt necessari que Manacor 
disposi d’una atenció sanitària les 24 hores a l’igual que els ciutadans de Palma. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per unanimitat: 
 
Instar al Govern de les Illes Balears que prengui les mesures adients pel tal que el centre de 
salut de Manacor estigui obert les 24 hores oferint un servei de PAC. 
 
 
Mocions d’urgència: 
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PRIMERA: PROPOSTA URGENT DE LA BATLIA SOBRE ADOPCIÓ  DE 
MESURES URGENTS EN MATÈRIA DE FINANÇAMENT DE 
L’AJUNTAMENT DE MANACOR 
 
Proposta urgent de la batlia sobre adopció de mesures urgents en matèria de 
finançament de l’Ajuntament de Manacor: 
 

“SOBRE ADOPCIÓ DE MESURES URGENTS EN MATÈRIA DE 
FINANÇAMENT DE L’AJUNTAMENT DE MANACOR 
 
D’acord amb l’article 142 de la Constitució, les Hisendes Locals han de disposar 
de mitjans suficients per al desenvolupament de les seves funcions que la Llei 
atribueix a les corporacions locals i es nutriran fonamentalment dels tributs 
propis i de participació, entre altres, els de l’Estat. 
 
Consider que la participació de l’Ajuntament de Manacor en els tributs de l’Estat 
és totalment insuficient  per realitzar les funcions que actualment està realitzant 
l’Ajuntament de Manacor i per aconseguir el compliment del principi de 
suficiència econòmica proclamat per la Constitució i, a més a més, com a 
mesures urgents,  
 
PROPÓS  
 
1r. Reclamar al Govern de l’Estat Espanyol, sense perjudici de qualsevol altra 
millora de finançament, l’adopció de les actuacions següents: 
 

a. Que declari l’exempció  del pagament de l’IVA a l’Ajuntament de 
Manacor i, en el cas que no fos possible, que creï un fons de retorn de 
l’IVA pagat per l’Ajuntament de Manacor perquè procedeixi a la seva 
devolució immediata a l’Ajuntament. 

 
b. Que assumeixi les quotes empresarials de la Seguretat Social de 

l’Ajuntament de Manacor, de manera que l’Ajuntament no suporti 
aquesta càrrega. 

 
c. Que incrementi, de forma substancial, la participació de l’Ajuntament de 

Manacor en la participació dels tributs estatals. 
 
2n. Comunicar aquest acord al Govern de l’Estat a l’efecte que accepti el que es 
reclama amb efectes aplicables a partir de 1 de gener de 2009. 
 
Manacor, 28 de novembre de 2008.- El batle. Antoni Pastor Cabrer”. 
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El Sr. Bosch Lliteras motiva la urgència que la situació econòmica municipal és molt 
dramàtica. 
 
El Sr. Gayà Riera manifesta que aquest plenari sembla subrealista ja que s’han retirat 
molts de punts de l’ordre del dia i ara per via d’urgència es volen introduir altres. 
 
La Sra. Morey Fernández indica que no donarà suport a la urgència al considerar que 
l’equip de govern no actua d’una forma seria, a l’introduir molts de punts per ordre 
d’urgència. 
 
El Sr. Bosch Lliteras considera que el reglament és aplicable a tots, a l’equip de govern i 
a l’oposició. 
 
La Sra. Morey Fernández contesta que l’oposició no fixa l’ordre del dia. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per dotze vots a favor (PP, AIPC) i vuit abstencions 
(ALM-UM, Grup Municipal Socialista i PSM-Esquerra-Verds) declarar d’urgència la 
present proposta. 
 
El Sr. Bosch Lliteras considera que el finançament de l’Ajuntament de Manacor és 
totalment insuficient e incorrecta i recrimina a l’oposició d’actuar de forma demagògica.  
Afirma que si l’Ajuntament no pagués o l’Estat li retornés l’IVA suportat, obtendria un 
finançament de tres milions d’euros i, si a més, l’Estat assumís les quotes empresaris de 
la Seguretat Social afegiria un altre increment de tres milions d’euros. 
 
El Sr. Castellano Gallardo recorda que fa estona va demanar al tresorer quina quantia 
l’Ajuntament tenia sense recaptar i no se li va proporcionar.  Assenyala que segons 
informació publicada l’Ajuntament deixa prescriure 1,2 milions d’euros a l’any i això 
pot suposar importants responsabilitats.  Està d’acord amb el punt c) de la moció però 
pensa que la resta és incongruent. 
 
El Sr. Llodrà Gayà mostra la seva sorpresa davant la proposta presentada i, a la vegada, 
la seva satisfacció que el PP de Manacor vulgui rompre la caixa única de l’Estat, i, per 
tant, està content del caràcter independentista de la proposta.  Considera que els punts a) 
i b) són molt més radicals que el concert econòmic amb l’Estat que proposa el seu grup 
polític. 
 
El Sr. Mateu Capllonch està d’acord amb el punt c) però considera que si s’aprovessin 
els altres punts també ho podrien demanar les empreses, la qual cosa és absurd. 
 
El Sr. Bosch Lliteras contesta al Sr. Castellano Gallardo que s’està negociant la 
externalització de la recaptació amb la comunitat autònoma de les Illes Balears i afirma 
que tots han de pagar els seus tributs, però això és un assumpte que no té res a veure 
amb el finançament de l’Ajuntament de Manacor.  Recrimina al PSOE que només faci 
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pegats al finançament de les entitats locals.   Al Sr. Llodrà Riera li contesta que no té 
interès en rebentar la caixa única, ja que l’únic que vol és aconseguir una forma ràpida i 
clara de finançament municipal.   Al Sr. Mateu Capllonch li diu que no pot comparar 
l’administració pública amb les empreses privades i considera que la manca de 
finançament municipal no es pot substituir per incrementar la pressió fiscal.    Mostra la 
seva sorpresa que l’oposició estigui en contra que l’Ajuntament recuperi sis milions 
d’euros. 
 
El Sr. Castellano Gallardo insisteix que l’Ajuntament deixa prescriure 1,2 milions 
d’euros a l’any, la qual cosa és molt greu.   Estima que la proposta és inapropiada, ja 
que si tots els ciutadans que tenen problemes econòmics agafessin la mateixa postura 
ningú voldria pagar els tributs municipals.  Finalment reitera que està d’acord amb el 
punt c) de la proposta. 
 
El Sr. Llodrà Gayà creu que la proposta és molt radical i en certa manera està incitant a 
la rebel·lió i afirma que seria molt més correcta donar suport a favor d’un concert 
econòmic entre l’Estat i les Illes Balears. 
 
La Sra. Julve Caldentey subratlla que la proposta del batle és absurda i totalment 
irracional. 
 
El Sr. Bosch Lliteras reitera que la proposta és seriosa i cerca millorar el finançament 
municipal. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per devuit vots a favor (PP, AIPC, ALM-UM i PSM-
Esquerra-Verds) i dues abstencions (Grup Municipal Socialista): 
 
1r. Reclamar al Govern de l’Estat Espanyol, sense perjudici de qualsevol altra millora 
de finançament, l’adopció de les actuacions següents: 

 
• Que declari l’exempció  del pagament de l’IVA a l’Ajuntament de Manacor i, en 

el cas que no fos possible, que creï un fons de retorn de l’IVA pagat per 
l’Ajuntament de Manacor perquè procedeixi a la seva devolució immediata a 
l’Ajuntament. 

 
• Que assumeixi les quotes empresarials de la Seguretat Social de l’Ajuntament de 

Manacor, de manera que l’Ajuntament no suporti aquesta càrrega. 
 

• Que incrementi, de forma substancial, la participació de l’Ajuntament de 
Manacor en la participació dels tributs estatals. 
 

2n. Comunicar aquest acord al Govern de l’Estat a l’efecte que accepti el que es reclama 
amb efectes aplicables a partir de 1 de gener de 2009. 
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SEGONA: PROPOSTA DE BATLIA SOBRE EL PLA D’OBRES I S ERVEIS 
 
Proposta de la batlia sobre el Pla d’Obres i Serveis: 
 

“El batle de l’Ajuntament de Manacor eleva al Ple de l’Ajuntament la següent 
proposta: 
 
Atès que el Pla d’Obres i Serveis és un instrument de cooperació econòmica del 
Consell de Mallorca als Ajuntaments per implantar les obres i serveis que la 
legislació de règim local fixa com obligatoris;  atès que l’obligatorietat de la 
implantació de les obres i serveis ho és en funció de la població total del terme 
municipal, sumant la població dels distints nuclis de població que puguin estar 
compresos dins un terme municipal;  atès que les corporacions municipals han 
de procurar un nivell de prestació de serveis homogenis entre els distints nuclis 
de població d’un mateix terme municipal, és pel que es PROPOSTA 
 
Requerir del Consell de Mallorca que el Pla d’Obres i Serveis prevegi una major 
aportació econòmica als municipals que tenguin una pluralitat de nuclis de 
població als efectes que els mateixos puguin disposar d’un nivell homogeni de 
serveis. 
 
Manacor, a 1 de desembre de 2008.  El batle. Antoni Pastor Cabrer”. 

 
Durant el debat d’aquest punt s’absenta la Sra. Julve Caldentey. 
 
El Sr. Bosch Lliteras estima que és urgent tractar aquest assumpte. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per quinze vots a favor (PP, AIPC i ALM-UM) i cinc 
abstencions (PSM-Esquerra-Verds i Grup Municipal Socialista) declarar d’urgència la 
present proposta. 
 
El Sr. Bosch Lliteras retreu que el Consell Insular per a l’any 2008 només subvenciona 
20.000 euros del Pla d’Obres i Serveis, i entén que s’haurien de tenir en compte a l’hora 
de repartir les subvencions d’aquest Pla l’existència de diversos nuclis de població. 
 
El Sr. Gayà Riera està d’acord que l’Ajuntament rebi major finançament.  Afirma que 
s’hauria de modificar el reglament del Pla d’Obres i Serveis. 
 
El Sr. Mateu Capllonch està a favor de la proposta però demana a l’equip de govern més 
consens a l’hora de fixar les obres que es demanen en el Pla d’Obres i Serveis. 
 
El batle contesta al Sr. Mateu Capllonch que és el Ple de l’Ajuntament el que elegeix les 
obres que es demanen per incloure en el Pla d’Obres i Serveis. 



 19

 
El Sr. Amer Artigues destaca que el Pla d’Obres i Serveis és discriminatori respecte a 
Manacor i fa esment que, per exemple, el municipi de Petra de 3.000 habitants rebi 
340.000 euros i Manacor rebi també la mateixa quantitat. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per denou vots a favor (PP, AIPC, ALM-UM, Grup 
Municipal Socialista i PSM-Esquerra-Verds) i una abstenció (Sra. Julve Caldentey per 
absentar-se del Ple durant el debat i aprovació del punt): 
 
Requerir del Consell de Mallorca que el Pla d’Obres i Serveis prevegi una major 
aportació econòmica als municipals que tenguin una pluralitat de nuclis de població als 
efectes que els mateixos puguin disposar d’un nivell homogeni de serveis. 
 
 
TERCERA MOCIÓ D’URGÈNCIA: DELS GRUS MUNICIPALS PP I  AIPC 
SOBRE CONSTRUCCIÓ RECINTE FIRAL  
 
Moció d’urgència sobre construcció recinte firal que presenten els grups PP i AIPC: 
 

“En data 2 de febrer de 2004 el Ple de l’Ajuntament acordà sol·licitar a la 
Conselleria de Comerç, Indústria i Energia la redacció d’un avantprojecte de 
Recinte Firal per a Manacor, que reculli les característiques i els requeriments que 
hauria de tenir un equipament d’aquestes característiques per fer front a les 
necessitats presents i futures de la nostra ciutat i del seu teixit comercial i industrial. 
 
Atès que a data d’avui l’Ajuntament té la disponibilitat dels terrenys per procedir a 
la construcció d’aqueix recinte firal, a una finca ubicada l’avinguda Ferrocarril i 
entre els carrers Verònica i Tarragona, que es troben classificats com a sòl urbà 
amb la qualificació urbanística de zona verda i equipament, i, per tant 
considerats adequats per destinar-los a la construcció del recinte firal. 
 
Tota vegada que la Conselleria de Comerç, Indústria i Energia ja comunicà el 
compromís del Govern Balears, i més concretament de la Conselleria, per procedir 
a l’esmentada construcció. 
 
Considerant que el recinte seria un impuls per a l’activitat comercial i industrial de 
tota la comarca de Manacor, i que els terrenys on es pretén la construcció són de 
fàcil accés i comunicació, 
 
Els grups municipals PP i AIPC eleven a la consideració del Ple de l’Ajuntament la 
següent moció d’urgència: 
 
1r.  Sol·licitar al Govern Balear la redacció del projecte i corresponent execució 
de l’obra de construcció d’un recinte firal en els terrenys ubicats en passeig 
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Ferrocarril, de propietat municipal, per fer front a les necessitats presents i 
futures de la comarca de Manacor i del seu teixit comercial i industrial. 
 
2n. Comprometre’s aquest Ajuntament de Manacor a la cessió dels terrenys 
necessaris ubicats a l’avinguda del Ferrocarril perquè el Govern Balear  pugui 
executar el projecte. 
 
Manacor, 28 de novembre de 2008.  El portaveu del grup municipal PP. Llorenç 
Bosch Lliteras – El portaveu del grup municipal AIPC. Bernat Amer Artigues”. 

 
Durant el debat d’aquest punt s’incorpora la Sra. Julve Caldentey. 
 
El Sr. Vecina Castillo justifica que hi ha raons molts urgents per aprovar aquest projecte 
i així impulsar l’activitat comercial i industrial de Manacor. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per dotze vots a favor (PP i AIPC) i vuit abstencions 
(ALM-UM, Grup Municipal Socialista i PSM-Esquerra-Verds) declarar d’urgència la 
present moció. 
 
El Sr. Vecina Castillo explica que és necessari construir un recinte firal, perquè és un 
mostrador de Manacor i considera que tots els grups polítics han d’anar junts en aquest 
assumpte.  
 
El Sr. Castellano Gallardo mostra la seva estranyesa que ara hi hagi disponibilitat de 
terrenys per a la construcció d’un recinte firal quan fins ara l’Ajuntament no en tenia per 
construir una escola. 
 
El batle contesta al Sr. Castellano Gallardo que amb els convenis urbanístics 
l’Ajuntament disposa dels terrenys per al recinte firal i per a l’escola. 
 
El Sr. Gayà Riera està d’acord però serà difícil perquè la Conselleria d’Indústria té un 
important forat de doblers deixat per l’anterior Govern de les Illes Balears.  Retreu que 
els convenis que ha aprovat l’Ajuntament no són beneficiosos per al municipi de 
Manacor.   
 
El batle creu que si a Calvià es pot fer un recinte firal també la Conselleria d’Indústria el 
podria fer a Manacor. 
 
La Sra. Julve Caldentey estima encertada la intervenció del Sr. Vecina Castillo i 
considera que el recinte firal seria un bon instrument per impulsar la indústria de 
Manacor. 
 
El Sr. Vecina Castillo agraeix el suport a tots els grups municipals. 
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El Ple de l’Ajuntament acorda per unanimitat: 
 
1r.  Sol·licitar al Govern Balear la redacció del projecte i corresponent execució de 
l’obra de construcció d’un recinte firal en els terrenys ubicats en passeig Ferrocarril, de 
propietat municipal, per fer front a les necessitats presents i futures de la comarca de 
Manacor i del seu teixit comercial i industrial. 

 
2n. Comprometre’s aquest Ajuntament de Manacor a la cessió dels terrenys necessaris 
ubicats a l’avinguda del Ferrocarril perquè el Govern Balear  pugui executar el projecte. 

 
 
QUARTA MOCIÓ D’URGENCIA: DEL GRUP ALM-UM DE MESURES  PER 
FER FRONT A LA CRISI ECONÒMICA A MANACOR I ELS SEUS  NUCLIS 
DE COSTA 
 
Moció presentada en data 21 de novembre de 2008, amb el número 17256 del RGE, pel 
grup Alternativa Liberal de Manacor – ALM-Unió Mallorquina, de mesures per fer 
front a la crisi econòmica a Manacor i els seus nuclis de costa: 
 

“ Manacor és un dels municipis més afectats per la crisi econòmica i la 
conseqüent destrucció de llocs de feina,  amb un increment  de la taxa d'atur del  
68,3%, enfront a una mitjana mallorquina del 54,9%. Aquests índex d'atur són 
realment preocupants en el conjunt del nostre municipi. De fet, a Manacor ja són 
més de 9.500 persones les que estan a l'atur i en el darrer any, ha augmentat en 
més de 3.000 persones. Es tracta en definitiva de persones, no de simples i  freds 
números estadístics, que han passat a engreixar les coles de l'atur, ja sia pel 
tancament de l'activitat turística, ja sia per la frenada de l'activitat constructora 
immobiliària.  
 
En l'actualitat, la desacceleració econòmica que s'enregistra a tot el país i que 
també pateix el nostre municipi radica en la crisi financera, crisi en el mercat de 
la construcció, estabilitat en el mercat turístic, indústria de serveis amb 
problemes i sector primari en descens. 
 
Davant tal situació, el grup municipal presenta avui una bateria de propostes que 
llança amb la sana intenció de contribuir a que l'Ajuntament i les 
administracions prenguin part activa en alleugerar el patiment econòmic dels 
manacorins. Són propostes sèries, estudiades i possibles. ALM-UM creu que en 
els temes estratègics hem de llançar el guant a l'equip de govern i fer li costat per 
donar les millors sol.lucions als problemes dels nostres ciutadans  
 
MESURES PER OBTINDRE MAJORS INGRESOS MUNICIPALS 
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Actualització del cadastre.- L'Ajuntament de Manacor té, com a principal font 
d'ingresos pels impostos directes, la recaptació de la contribució urbana i rústica 
(IBI). En l'actualitat, s'han incorporat més de 400 vivendes en els darrers anys, 
producte de la bombolla immobiliària, moltes de les quals no estan actualitzades 
a efectes de tributació. La actualització del cadastre contribuiria a obtenir majors 
ingressos, i a una política de igualtat en el pagament del impostos (Uns paguen i 
d'altres no) 
 
Recaptació Executiva.- L'Ajuntament de Manacor té de l'ordre de 12 milions 
d'euros pendents de cobrament de la recaptació producte de la morositat. Aquest 
fet té com a principal conseqüència la prescripció anual de 1,2 milions d'euros 
d'impostos o taxes que suposarien un líquid molt important per les arques 
municipals per fer front a inversions públiques. No es just que paguin només els 
ciutadans responsables i que aquests hagin de dur a l'esquena els qui no paguen. 
El sanejament de les arques municipals passa per cobrar a tots per igual i així 
poder repercutir els impostos en beneficis pels ciutadans.  
 
Fraccionament dels impostos.- De la mateixa manera que tots els contribuents 
han de pagar per igual, també és just que l'Administració doni facilitats per pagar 
en temps de crisi. La proposta és la de crear un servei de “pagament a la carta” 
que permeti als contribuents elegir el mes de l'any en que és millor pagar per la 
situació personal de cadascú, i alhora permetre el fraccionament del pago dels 
impostos, que faci més àgil la càrrega tributària. 
 
MESURES PER REACTIVAR L'ECONOMIA 
  
Agilitzar les llicències d'obra, activitats i d'Obertura.- Els ciutadans no han 
de trobar impediments a l'hora de tramitar papers davant l'Ajuntament, sinó que 
han de veure facilitats per dur endavant l'activitat econòmica. La proposta de 
ALM-UM és de agilitzar els tràmits de la llicència d'obres, la d'Activitats i la de 
Obertura d'establiments. Pel que fa a les llicències d'obres urbanístiques, 
proposam que en el cas de no concedir-se la llicència en tres mesos, es donarà 
per atorgada per silenci administratiu. 
 
Augmentar el Pressupost d'Inversions i Obra pública.- Les inversions hauran 
d'esser el capítol prioritari dins el pressupost municipal del 2009. l'Ajuntament 
ha de fer un esforç per engegar obra pública i generar així feina al sector de la 
construcció, fontaneria, fusteria, electricitat... etc. 
 
Accedir a crèdits blans de l'Estat per reconvertir zones turístiques.- La 
Secretaria General de Turisme ha engegat crèdits blans de fins a 6 milions 
d'euros per municipi per dur a terme inversions públiques d'obra a n'aquells 
municipis que vulguin executar plans de renovació i modernització integral de 
zones turístiques madures (obsoletes). L'ICO té unes condicions d’amortizació 
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especials, amb crèdits blans a baixos interessos. Això permetria modernitzat la 
nostra planta turística i contribuir a desestacionalitzar la temporada, mantenint 
així, més llocs de feina, i més despesa del turisme cap a la nostra zona. 
 
Fomentar el consum de serveis i el comerç local.- L'Ajuntament, a través de 
campanyes publicitàries, ha de incentivar i fomentar el consum dels productes 
locals i dinamitzar així el teixit comercial de Manacor i els nuclis de costa. 
Fomentar l'associacionisme dins la petita i mitjana empresa, per tal de fer-la més 
forta, i convidar als propis habitants i visitants del municipi, a consumir serveis i 
productes d'aquí. En temps de crisi és bo fer despesa dins el nostre propi 
municipi. 
 
MESURES LABORALS/ FOMENT DE LA OCUPACIÓ.-  
 
Accés a programes d'ocupació subvencionats. - Fomentar la ocupació 
negociant convenis amb el SOIB i la conselleria de Treball per crear Escoles-
Taller, i Tallers de formació i ocupació per a persones en atur. Aprofitar las 
convocatòries del SOIB amb corporacions locals, que surten al gener per cobrir 
llocs de feina destinats a majors de 45 anys, joves i nous aturats.  
 
Bonificacions als empresaris turístics per mantenir llocs de feina.- Oferir als 
hotelers i empresaris turístics, la possibilitat de tramitar subvencions amb la 
conselleria de Treball,  destinades a bonificar la despesa de la Seguretat Social 
dels  treballadors durant 4 mesos, a canvi de mantenir obert tot l'any els 
establiments turístics. D'aquesta manera, la oficia d'Atur s'estalvia el pagament 
de prestacions per atur i la planta hotelera es manté oberta tot l'any, amb la qual 
cosa s'incentiva també, la visita de més  turistes i major despesa al nostre 
territori. 
 
Incentivar les empreses.- La proposta va encaminada a bonificar a aquelles 
empreses i negocis que converteixin en fixos els treballadors. Tramitar aquests 
convenis amb la conselleria de Treball. 
 
MESURES PALIATIVES D'AJUTS SOCIALS 
 
Incrementar la despesa en Serveis Socials.- El pressupost del 2009 a 
l'Ajuntament, ha de veure reflectit un esforç en matèria de despesa social. Els 
col·lectius més desafavorits pateixen aquesta crisi d'una manera més virulenta i 
per això, l'administració ha de prestar especial atenció als col·lectius més 
marginals.  
 
Convenis amb Càritas i Creu Roja.- Signar més convenis de col·laboració amb 
Càritas i Creu Roja a fi de arribar al major nombre de persones afectades 
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possible. Externalitzar i o delegar funcions en favor d'aquestes entitats, farà que 
les ajudes sien més eficients i ràpides.  
 
Aprofitar l'ajuda de 3.000 euros del Govern.-  L'Ajuntament de Manacor ha 
d'estar especialment vigilant en adherir-se i aprofitar totes les ajudes de les 
institucions supramunicipals. S'ha d'aprofitar la línia d'ajudes extraordinàries del 
Govern, adreçades a famílies en situació de precarietat (fins a 3.000 euros per 
família).  
 
Per tot els motius abans esmentats el Ple de l’Ajuntament acorda: 
 
1. Crear un GABINET INTERDEPARTAMENTAL de seguiment de les 
mesures a dur a terme i de la evolució de la crisi. 
 
2. Integrar dintre d’aquest gabinet les regiduries de URBANISME, ECONOMIA 
I HISENDA, SERVEIS SOCIALS, COMERÇ I INDUSTRIA I TURISME”. 

 
La Sra. Julve Caldentey justifica la urgència. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per unanimitat declarar d’urgència la present moció. 
 
La Sra. Julve Caldentey explica detalladament la moció. 
 
El Sr. batle creu que si cada una de les mesures ha de ser objecte d’un debat per cada 
regidor de l’àrea corresponent produirà un debat molt llarg. 
 
La Sra. Julve Caldentey no té cap inconvenient en debatre punt per punt. 
 
La Sra. Morey Fernández pregunta a la Sra. Julve Caldentey si en el gabinet 
interdepartamental que proposa estan els regidors de l’oposició. 
 
La Sra. Julve Caldentey contesta que aquest gabinet interdepartamental ha d’estar 
format per membres de l’equip de govern. 
 
La Sra. Morey Fernández creu que l’oposició també hauria de tenir algun representant. 
 
La Sra. Julve Caldentey contesta que l’equip de govern hauria de donar compte a la 
comissió informativa o al Ple de les actuacions duites a terme pel gabinet 
interdepartamental. 
 
El Sr. Gayà Riera estima que no faria falta crear un gabinet interdepartamental perquè 
es podrien estudiar les propostes en les comissions informatives. 
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El batle agraeix a la Sra. Julve Caldentey les propostes presentades però subratlla que la 
major part de les presentades ja estan executant-se per l’Ajuntament i, en canvi, ni hi ha 
altres que no correspon decidir-lo a l’Ajuntament de Manacor sinó a altres institucions, i 
li proposa que es puguin debatre en una propera Junta de Portaveus. 
 
La Sra. Julve Caldentey està d’acord que aquestes mesures i altres es tractin a la Junta 
de Portaveus. 
 
El batle contesta que molts d’aquests assumptes ja s’han tractar a la Junta de Portaveus. 
 
La Sra. Julve Caldentey agraeix la intervenció del Sr. batle i retira la moció. 
 
El president aixeca la sessió, de la qual estenc aquesta acta, en paper numerat del 
Govern de les Illes Balears números 0420840 al 0420864, ambdós inclosos. 
 
El secretari general     El batle president 
 
 
 
Antoni Benlloch Ramada    Antoni Pastor Cabrer 
 
 
 
 
 


